
"Sectorul de construcþii de la
noi - sub dorinþe ºi aºteptãri"

(Interviu cu dr. ªerban Þigãnaº,
preºedinte OAR ºi secretar general UIA)

Reporter: Cum a evoluat piaþaa
arhitecþailor în ultimul an ºi ce pers-
pective are aceasta?

ªerban Þigãnaº: Nu se poate
vorbi despre ultimul an, datele ne-
fiind încã disponibile. Existã un de-
calaj pentru analizele de piaþã. Re-
centul studiu realizat de IMAS la
solicitarea OAR pentru evoluþia
pieþei de arhitecturã se închide cu
2016, dar tendinþele pot fi aprecia-
te ca fiind în aceleaºi tendinþe pen-
tru 2017. Piaþa de arhitecturã s-a
redresat dupã crizã, dar nu a atins
încã valorile de dinainte de aceas-
ta. A crescut valoarea orei medii
facturate de firmele de arhitecturã
cu circa 35%, ceea ce este substan-
þial, dar aceastã valoare era foarte
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ªerban Þigãnaº: "Dacã întrebaþi arhitecþii, aceºtia vor rãspunde, fãrã prea multã ezitare, cã problemele
lor sunt reprezentate de concurenþa neloialã a propriilor confraþi, de dumpingul ºi semnãtura de
complezenþã ºi de uzurparea domeniului arhitecturii de profesioniºti din domenii conexee, care, deºi
nu au dreptul de a realiza proiectele de arhitecturã, o fac, la calitate îndoielnicã, pentru cã au
dezvoltat astfel de afaceri".

Sectorul de construcþii de la noi
este sub dorinþe ºi aºteptãri,
considerã dr. ªerban Þigãnaº,
preºedintele Ordinului Arhitec-
þilor din România (OAR) ºi se-
cretar general al Uniunii Inter-
naþionale a Arhitecþilor (UIA). În
opinia domniei sale, avem prea
puþine reabilitãri ale construc-
þiilor valoroase existente, mult
sub media din Europa, piaþa
noastrã mergând mult pe con-
strucþii noi. Totodatã, avem
prea puþine construcþii sustena-
bile, cu performanþe energetice
ridicate, inteligente, contempo-
rane ca tehnologie ºi concepþie.
ªerban Þigãnaº ne-a vorbit,
într-un interviu, atât despre
evoluþia pieþei arhitecþilor din
þara noastrã, cât ºi despre pro-
blemele pe care aceºtia le
întâmpinã.
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micã în anii 2012-2013, faþã de care
comparãm. A crescut productivita-
tea salariaþilor din firmele de arhi-
tecturã, dar încã avem cea mai
micã productivitate din sectorul
industriilor creative. A crescut ºi
procentul din PIB ocupat de piaþa
noastrã, însã toate aceste creºteri,
determinate de creºterile întregu-
lui sector al construcþiilor, s-au rea-
lizat faþã de valori iniþiale atât de
mici, încât nu putem simþi situaþia
actualã ca fiind satisfãcãtoare.

Reporter: Ce probleme intâmpi-
nã arhitecþii ºi cum ar putea sã fie
soluþionate acestea?

ªerban Þigãnaº: Dacã întrebaþi
arhitecþii, aceºtia vor rãspunde,
fãrã prea multã ezitare, cã proble-
mele lor sunt reprezentate de con-
curenþa neloialã a propriilor con-
fraþi, de dumpingul ºi semnãtura
de complezenþã ºi de uzurparea
domeniului arhitecturii de profe-
sioniºti din domenii conexe, care,
deºi nu au dreptul de a realiza pro-
iectele de arhitecturã, o fac, la cali-
tate îndoielnicã, pentru cã au dez-
voltat astfel de afaceri. De aseme-
nea, confraþii mei vor remarca
problemele pe care le creeazã ad-
ministraþiile publice care oculteazã
procesele de avizare ºi autorizare,
în prea multe locuri, în fapt acolo
unde existã investiþii ºi activitate.
Dacã mã întrebaþi pe mine, aº pune
accentul pe lipsa de aptitudini ma-

nageriale ºi strategii active de mar-
keting ale arhitecþilor, care, fiind
obligatorii prin lege, nu au o atitu-
dine pro-activã în piaþã. Soluþia
acestei probleme este dezvoltarea
profesionalã continuã care sã ofere
constant cunoºtinþele necesare
menþinerii în piaþã ºi permanentei
adaptãri la profilul acesteia, alãturi
de cunoºtinþele tehnice în perma-
nentã evoluþie.

Reporter: Care sunt lipsurile le-
gislative ale sectorului?

ªerban Þigãnaº: Lipsurile legis-
lative se constatã în toate planuri-
le, de la absenþa dreptului urban ca
specie, întârzierea codificãrii de
mult promise pentru amenajarea
teritoriului, urbanism ºi construcþii
ºi mai ales necorelãri crase între
mai toate textele legislative. Spre
exemplu, existã noþiuni simple, dar
frecvent utilizate care au definiþii
sau moduri de calcul diferite în legi
diferite, precum demisol, mansar-
dã, arie desfãºuratã, arie construitã
ºi altele. Pentru un sector al con-
strucþiilor performant, legile trebu-
ie sã fie clare ºi suple, iar aplicarea
lor de cãtre funcþionari - uºoarã.
Altfel, tot ce se va putea specula se
va specula, în interese financiare ºi
cu ajutorul avocaþilor calificaþi în
acest sens. Cine este la cârma aces-
tor procese de transformare legis-
lativã în construcþii ? Probabil încã
un ministru meteoric.

Reporter: Având în vedere lipsa
forþei de muncã din toate domenii-

le, cum se prezintã situaþia în arhi-
tecturã?

ªerban Þigãnaº: Forþa de muncã
pentru arhitecturã e neuniform re-
partizatã. Arhitecþii cautã zonele
cu aglomerare de investiþii, centre-
le universitare ºi preferã o concu-
renþã mai mare, care duce la com-
petitivitate, decât o piaþã imaturã.
Sunt oraºe din România în care nu
lucreazã niciun arhitect ºi aºa se ºi
prezintã realizãrile de acolo. Pro-
blema forþei de muncã este cã e di-
ficil de plãtit în condiþiile nivelului
pieþei ºi aceastã situaþie creeazã
probleme.

Reporter: Care sunt tendinþele în
domeniul arhitecturii?

ªerban Þigãnaº: Dacã vã referiþi
la arhitectura din România, suntem
încã departe de a avea maniere re-
perabile ca autohtone. Arhitecþii
din România, în mare mãsurã se ins-
pirã din ceea ce se practicã în
lume, dar asta nu se întâmplã nu-
mai la noi. Existã birouri bune ºi ar-
hitecþi valoroºi, fãrã îndoialã, dar în
piaþã dominã abordãrile comercia-
le sau chiar, pentru lucrãrile fãrã
pretenþii, nu suntem strãini de
prost gust. Sunt foarte critic, dar
asta este situaþia. Dacã privim par-
tea plinã a paharului, numãrul lu-
crãrilor expuse în expoziþiile cu
premii de arhitecturã este în oare-
care creºtere.

Reporter: Ce proiecte semnifica-
tive au fost demarate în acest an ºi
ce proiecte sunt anunþate în piaþã?

ªerban Þigãnaº: Eu nu þin o
astfel de evidenþã, care place revis-
telor de profil. Proiectele publice
se cunosc, mai ales cele derulate
prin Compania Naþionalã de Inves-
tiþii, iar cele private au, fiecare, gra-
dul lor de confidenþialitate. Se
aºteaptã, cam de mult timp, spi-
talele regionale, se construiesc mul-
te locuinþe colective ºi birouri. În
zona în care trãiesc eu, Transilvania,
pot afirma cã se dezvoltã ºi destul
de multe proiecte industriale.

Reporter: Cum apreciaþi modul
în care se construieºte în Capitalã?

ªerban Þigãnaº: Dacã vã referiþi
la rezultanta urbanisticã a constru-
irii, atitudinea faþã de patrimoniul
de valoare ºi starea spaþiului pu-
blic, nu se construieºte în niciun
caz prea bine în Bucureºti. Dacã vã
referiþi la piaþã în mod discret, aici
existã, totuºi, clienþi dintre cei mai
exigenþi din þarã. Aceºtia primesc
construcþii pe mãsurã, unele la ni-
vel internaþional. Aceste exemple
sunt însã ici ºi colo, nu dau media
pentru Capitalã.

Reporter: Cum caracterizaþi evo-
luþia sectorului de construcþii de la
noi?

ªerban Þigãnaº: Sub dorinþe ºi
aºteptãri. Prea puþine reabilitãri ale
construcþiilor valoroase existente,
m u lt su b m e d i a d i n E u r opa,
mergându-se mult pe construcþii
noi. Prea puþine construcþii suste-
nabile, cu performanþe energetice
ridicate, inteligente, contempora-
ne ca tehnologie ºi concepþie.

Reporter: Cât de pregãtiþi sunt
arhitecþii români, comparativ cu
cei din afarã?

ªerban Þigãnaº: Unii sunt bine
pregãtiþi ºi competitivi. Mulþi arhi-
tecþi români lucreazã pentru firme
strãine ºi proiecte în lume, dar pu-
þini au propriile lor proiecte la ex-
port. Probabil o anumitã comodi-
tate, o lipsã de calificare în afaceri
sau altceva.

Reporter: Cum aratã þara noas-
trã, comparativ cu statele europe-
ne, în ceea ce priveºte sectorul ar-
hitecturii, în particular, dar ºi cel al
construcþiilor, în general?

ªerban Þigãnaº: România este
foarte neomogenã din punct de
vedere al stãrii mediului construit.
În suferinþã se aflã construcþiile de
patrimoniu, care stau mult mai
prost decât în alte þãri, comparabi-
le sau chiar mai sãrace în bijuterii
arhitecturale decât noi. Nu con-
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struim muzee, clãdiri pentru spec-
tacole, culturã în general, dar nici
prea multe ºcoli ºi licee, spitale ºi
clinici sau locuinþe sociale ºi cãmi-
ne pentru vârstnici. Existã însã o ar-
hitecturã micã, am putea spune
comunã ca pretenþii ºi dimensiune,
de multe ori foarte subtilã ºi inova-
toare. Nu e foarte vizibilã, nu e încã
pe hãrþi ºi în ghiduri, dar ceea ce
este mai interesant este efortul pe
care îl fac unele oraºe pentru valo-
rificarea spaþiului public prin reabi-
litare, adicã pentru acele spaþii
care ne intereseazã pe toþi, nu nu-
mai pe proprietari ºi utilizatorii lor
direcþi.

Arhitectura româneascã valoroa-
sã trebuie promovatã. Atunci, tot
mai mulþi clienþi, investitori, admi-
nistraþii publice vor deveni intere-
saþi de arhitectura bunã. De ase-
menea, strãinii ar putea fi interesa-
þi de performanþele noastre, ca ar-
hitecþi, ºi ne-ar acorda mai mult
încrederea. Nu în ultimul rând, toc-
mai arhitecþii, vãzând exemple de
valoare, vor încerca sã le ajungã
sau chiar sã le depãºeascã. Proble-
ma este cã aceastã promovare a ar-
hitecturii nu poate fi fãcutã doar
de arhitecþi, ea fiind în interesul tu-
turor.

Statul român, administraþiile lo-
cale, chiar ºi societatea civilã ºi re-
vistele de construcþii ar trebui sã
facã mai mult pentru arhitectura
româneascã de valoare, care exis-
tã.

În realitate, când apare o lucrare
nouã, de succes, politicienii au gri-
jã sã îºi lege numele de noua apa-
riþie, dar ºi sã îl ºteargã pe cel al ar-
hitectului, despre care crede, ne-
justificat, cã îl concureazã în vreun
fel.

Reporter: Mulþumesc!
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"În þara noastrã, suntem încã
departe de a avea maniere

reperabile ca autohtone.
Arhitecþii din România, în

mare mãsurã se inspirã din
ceea ce se practicã în lume,

dar asta nu se întâmplã
numai la noi".


